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بحران هاي ناشي از بافت هاي 
خودرو ه�اي  و  فرس�وده 
فرسوده ساكنان كلانشهر ميليوني پايتخت را كلافه كرده 
است. سال هاست آلودگي و آلايندگي هواي پايتخت سبب 
افزايش مرگ آرام شهروندان شده و مقاوم نبودن سازه ها 
و ساختمان هاي شهري و ناپايداري بافت هاي فرسوده نيز 
بر تهديد جاني و مالي ش�هروندان افزوده است. در پايان 
هفته گذش�ته اين بحران ها در كنار يكديگ�ر قرار گرفته 
و آسايش و آرامش شهروندان را س�لب كرد. هشدار هاي 
پي در پي نه تنه�ا از بار آلودگي و آلايندگي هوا نكاس�ت 
بلكه با وق�وع زلزله در اس�تان البرز و تبع�ات آن افزايش 
مصرف س�وخت بر ميزان آلودگي و آلايندگي هوا افزود. 

  
عملكرد دولت در سال هاي گذشته تاكنون نه تنها نتوانسته از 
اين بحران ها بكاهد بلكه بر ميزان پيچيدگي اين پديده ها نيز 
افزوده است. دست به دست شدن مسائل و معضلات شهري در 
ميان دولت ها، مجلس و مديريت شهري سبب شده اين بحران 
بيشترين خس��ارت هاي جاني، مالي و روحي را به شهروندان 
وارد سازد. بحران  آلودگي هوا و وقوع زلزله از مرز هشدار و تذكر 
گذشته و گش��ودن كلاف درهم تنيده بحران ها نيازمند عزم 
جدي دولت و دستگاه هاي متولي است تا اين بحران ها به صورت 
ملي مورد رسيدگي عملياتي قرار گيرد. در اين ميان برخورد با 

كم كاري هاي دستگاه ها و مسئولان نبايد فراموش شود. 
  پرده اول: بافت هاي فرسوده و زلزله پايتخت 

 آمادگی برای مواجهه با وقوع زلزله در پايتخت تاكنون در حد 
هشدار و پيش بيني باقي مانده است و مسئولان با دادن هشدار و 
تذكر با حركت لاك پشتي درصدد احيا و نوسازي و مقاوم سازي 
برآمده اند. ميزان ريسك پايتخت در برابر اين بحران بسيار بالا 
بوده به حدي كه كارشناسان معتقدند اگر زلزله بزرگ پايتخت 
پس از سال ها رخ دهد چندين ميليون نفر كشته و زخمي برجا 

خواهد ماند. 

خسارت هاي اين فاجعه ملي بوده و تصور خسارت هاي آن به 
فاجعه قرن تشبيه شده اس��ت. با اين حال محمدعلي نجفي 
شهردار تهران با اشاره به سپري شدن شبي سخت براي بسياري 
از همشهريان تهراني پس از وقوع زلزله، ابراز كرد: زلزله پايتخت 
دو نكته مثبت داش��ت؛ يكي اينكه به طور خيلي طبيعي يك 
مانور عملياتي براي شهروندان تهراني بود و شهروندان نشان 
دادند در كمال خونسردي و با سرعت مي توانند خانه هاي خود را 
تخليه كنند و در نقاطي كه امنيت بيشتري دارد، مستقر شوند. 
نكته دوم نيز آن است كه اين زلزله هاي كوچك، مقدار زيادي از 
انرژي زمين و گسل هاي زلزله را خالي مي كند. از اين رو اميدوار 
هستم با اتفاق افتادن اين نوع زلزله هاي كوچك كه تخريبي نيز 

به همراه ندارند، هيچ گاه با زلزله هاي بزرگ مواجه نشويم. 
  حل مشكل بافت هاي فرسوده طي 20 سال !

بر اس��اس اعلام معاون شهر س��ازي ش��هرداري تهران تعداد 
پلاك هاي بافت هاي فرسوده 206 هزار واحد بوده است. تعداد 
پلاك هاي نوسازي شده 83 هزار، تعداد پلاك هاي باقي مانده 
123 هزار و تعداد كل واحدهاي قاب��ل توليد 479 هزار واحد 
اس��ت. به گفته مهدي حجت سهم س��الانه توليد واحدهاي 
مسكوني با فرض سالانه 10 درصد نوس��ازي، 47 هزار پلاك 
مي شود. معاون شهردار تهران گفت: ما اگر بخواهيم بازسازی 
كل بافت فرسوده را ظرف 10 س��ال انجام دهيم، بايد به طور 
متوسط، سالانه 10 درصد از نوسازي را انجام دهيم، كه براي 
اين كار به 3/5 برابر توان فعلي خود نياز داريم. همچنين براي 
نوسازي بافت فرس��وده در عرض 10 س��ال به 4 هزار ميليارد 
تومان بودجه نياز داريم كه از اين ميان، يك هزار ميليارد تومان 
س��هم دولت و 3 هزار ميليارد تومان، س��هم شهرداري تهران 
است. اما اگر اين بودجه از توان شورا خارج است و اگر بخواهيم 
2/5 برابر به توان فعلي خود اضافه كنيم، مشكل بافت فرسوده 
در طول 20 س��ال حل مي ش��ود. بنابراين ما به ازاي هر سال 
1500 ميليارد تومان نياز داريم. همچنين معاون شهرسازي 
و معماري شهرداري تهران با اشاره به بحث گسل شهر تهران 

گفت: در جهت كنترل ساخت و ساز، بايد نقشه هاي گسلي شهر 
در اختيار شوراي شهر قرار گيرد. صدور مجوز ساختمان هاي 
با اهميت زياد، طي بخشنامه اي ممنوع اعلام شده است. طرح 
شناسايي س��اختمان هاي غيراستاندارد س��اخته شده روي 
گسل ها، شناسايي شده تا مشخص شود كدام يك از آنها قابليت 

تخريب و برداشته شدن را دارد. 
عملياتي كردن مقررات ملي ساختمان، مقاوم سازي سازه ها در 
كنار افزايش سرعت نوسازي بافت هاي فرسوده و سبك سازي 
مي تواند تا حدودي از خسارت هاي ناش��ي از زلزله بكاهد. بر 
اين اساس لازم و ضروري است در موضوع پيشگيري اهتمام 
بيش��تري صورت گيرد. نبايد فراموش كرد كه زلزله كرمان و 
استان البرز هشدار جدي براي مس��ئولان و پايتخت نشينان 
است كه نبايد از اين بحران غفلت كنند. گير كار در برخورد با 
بحران هاي طبيعي و غيرمترقبه كجاست؟ چرا در حل بحران ها 
نمي توانيم پس از سال ها آگاهي موفق عمل كنيم؟ چه كساني 
مسئول و چه كس��اني پاسخگو هس��تند؟ چرا از نظارت هاي 

سيستمي خبري نيست و چرا خود را مسئول نمي دانيم ؟
  پرده دوم: بحران آلودگي هوا 

در كنار بحران زلزله و بافت هاي فرسوده، آلودگي و آلايندگي 
ش��هر تهران به بالاترين حد مجاز يعني تخليه شهرهاي آلوده 
رسيده است. متأس��فانه دولت در حوزه كاهش آلودگي هوا نه 
تتها در چهار سال گذشته كاري انجام نداده بلكه به دليل استمرار 
توليد خودرو ها بر ميزان آلودگي و آلايندگي هوا نيز افزوده است 
تا شهروندان اين كلانشهر زير ابري خاكستري زندگي را نفس 
نفس سركنند. تعطيلي هاي پي در پي مدارس و شهرها، اجراي 
طرح هاي ترافيكي همچون زوج و فرد و طرح كاهش آلودگي 
هوا و طرح ترافيك از ميزان آلودگي هوا كم نكرد. از ابتداي سال 
تاكنون 70 روز را تهراني ها در هواي ناس��الم تنفس كردند. از 
ابتداي هفته گذشته هواي تهران و پنج كلانشهر ديگر به شدت 
آلوده است. در روزهايي كه تب آلودگي داغ است، شايد بررسي 
سرنوشت قوانين كاهش آلودگي هوا، خالي از لطف نباشد. اينكه 

بدانيم طي يك سال گذشته مصوباتي كه با هدف بهبود كيفيت 
هوا و به تب��ع آن كيفيت زندگي ش��هروندان به تصويب دولت 
رسيد، چه عاقبتي داش��تند. قانون »الزامي شدن نصب فيلتر 
دوده« روي وسايل نقليه ديزلي از جمله قوانيني است كه بعد از 
فراز و نشيب هاي بسيار و تلاش هاي زياد تعدادي از دانشگاهيان 
و ارائه نتايج تحقيق��ات ميداني در دول��ت يازدهم به تصويب 
رس��يد اما چرا وس��ايل نقليه ديزلي تا اين حد محور توجهات 
قرار گرفته اند و حتي ماجرا به مرز وضع قانون هم كش��يد؟ بر 
اساس سياهه انتشار آلودگي هواي تهران از مجموع ذرات معلق 
توليدي در شهر تهران، 23 درصد س��هم كاميون ها، 4 درصد 
سهم ميني بوس ها، 12 درصد سهم اتوبوس هاي شركت واحد و 
18 درصد سهم ساير اتوبوس ها است. از اين رو با توجه به ديزلي 
بودن اين ناوگان ها اين طور نتيجه گيري ش��د كه خودروهاي 

ديزلي همچنان از عوامل مهم آلودگي هواي تهران هستند. 
  نياز تهران به 12 خط مترو!

صرفه جويي در توس��عه حمل و نقل عمومي جايز نيس��ت و 
مش��كلات متعدد در تأمين اعتبار براي توس��عه حمل و نقل 
عمومي پذيرفته نيست زيرا اختصاص منابع مالي در اين بخش، 
سرمايه گذاري براي داشتن شهروندان سالم و شهر سالم است 
كه بدون ش��ك مترو و توس��عه خطوط آن يكي از روش هاي 
مطمئن در اين باره است و اين امر نافي توسعه ساير مدل هاي 
حمل و نقل عمومي نيست. محسن هاشمي، رئيس شوراي شهر 
تهران در اين باره معتقد است: تهران نياز به 12 خط مترو دارد 
كه هم اينك تنها 7 خط آن تكميل ش��ده و تكميل باقي مانده 
آن به حدود 20 تا 30 هزار ميليارد تومان بودجه نياز دارد اما 
چنانچه اين خطوط تكميل شوند و واگن هاي آن نيز افزايش 
پيدا كند، ظرفيت جابه جايي مسافر در تهران از 2 تا 3 ميليون 

نفر در روز مي تواند تا 10 ميليون نفر افزايش پيدا كند. 
وي افزود: در كنار مترو، اگر به توس��عه و افزايش تعداد ناوگان 
اتوبوسراني نيز اهتمام كنيم، مي توانيم اميدوار باشيم كه اين دو 
وسيله )يعني مترو و اتوبوس ها( به راحتي، از عهده حدود 15 
ميليون سفر درون شهري در تهران برآيند، در عين حال، درصد 
بالايي از آلودگي هوا مربوط به عوام��ل متحرك يعني همان 
خودروها هستند. واقعيت اين است كه متوسط مصرف سوخت 
خودروهاي ما امروز حدود 10 ليتر در روز اس��ت در حالي كه 
خودروهاي روز جهان بين 3 تا 5 ليتر اس��ت. مسلم است كه 
اگر خودروهاي ما نيز به چنين تكنولوژي قابل تأملي برسند، 

آلودگي هوا به شكلي محسوس كاهش پيدا خواهد كرد. 
   دست مديريت شهري در دامن نمايندگان مجلس

از سوي ديگر محمدعلي نجفي ش��هردار تهران نيز به ديدار 
لاريجاني رئيس مجلس رفت تا براي افزايش اعتبارات حمل و 
نقل عمومي دست به دامن نمايندگان مجلس شود. وي گفت: 
قرار ش��د طرحي در خصوص مقابله با آلودگي هوا به مجلس 
ارسال كنيم تا بودجه لازم براي عملياتي شدن آن در سال 97 
در نظر گرفته شود، همچنين مقرر شد در بودجه 97 تسهيلات 
و امكانات ويژه اي در نظر گرفته شود و همچنين خواستار آن 
شديم كه از محل افزايش قيمت حامل هاي انرژي بخشي از 
درآمدها براي توسعه حمل ونقل عمومي در تهران تخصيص 
يابد.  وي با بيان اين كه بر اساس قانون، دولت بايد در پرداخت 
يارانه بليت مترو و اتوبوس، احداث خطوط مترو و خريد واگن 
مترو به شهرداري ها كمك كند و سهمي براي دولت در اين سه 
اقدام در نظر گرفته شده است، گفت: اگر اين مهم مورد توجه 
قرار گيرد، اميدواريم تا س��قف 7500 ميليارد تومان بودجه 

تخصيص داده شود.

مس�ير هاي دوچرخ�ه در خيابان ه�ا و معاب�ر ش�هري 
در ه�واي آل�وده پايتخ�ت و ترافيك دره�م تنيده اين 
ش�هر ديگر جوابگو نيس�ت و هزينه كرد ب�راي احداث 
مس�ير هاي دوچرخه س�واري فقط مختص فضاي معين 
و مش�خص در پارك ها و برخي معابر اس�ت. با اين حال 
در ش�رايط حاضر بس�ياري از ايس�تگاه هاي دوچرخه 
در ش�هر ته�ران بلااس�تفاده مانده اس�ت. بهتر اس�ت 
شهرداري به جاي اين هزينه كرد روي موتورسيكلت هاي 
برقي س�رمايه گذاري كند تا علاوه بر كاه�ش هزينه ها 
ب�ه كاه�ش آلودگ�ي و آلايندگي ه�وا نيز كم�ك كند. 

  مسيرهاي بدون دوچرخه سوار 
شايد گذرتان به خيابان كريمخان افتاده باشد. اگر به نحوه 
ساماندهي اين خيابان توجه شود خواهيد فهميد مديريت 
شهري گذش��ته براي تبديل تهران به شهر پاك، سطوحي 
را به خطوط دوچرخه اختصاص داده است اما شايد متوليان 
امر تنها به فكر كارهاي نماديني بودند كه اثري از انديشه در 
آن دخيل نيست. خط دوچرخه  خيابان كريمخان به گونه اي 
ايجاد شده اس��ت كه نه تنها به جايي وصل نيست و اتصالي 
ميان اين خط با س��اير مناطق وجود ندارد بلكه به گونه اي 
ساخته نشده كه دوچرخه بتواند به راحتي در آن تردد كند و 
سطوح خيابان داراي پستي و بلندي است؛ از سوي ديگر اين 
روزها خط دوچرخه تبديل به پاركينگ موتورسيكلت هايي 

شده كه تنها به ترافيك اين خيابان دامن مي زند.
بر اين اساس سراغ رئيس كميس��يون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران رفتيم. محمد عليخاني در ارتباط با ساخت 
اينگونه مسيرهاي دوچرخه سواري در تهران گفت: شرايط 
جغرافيايي تهران اين گونه اس��ت كه اس��تفاده از دوچرخه 
براي مسيرهاي طولاني امكان پذير نيست؛ دوچرخه بايد در 
محلات و برخي مناطق تهران وجود داشته باشد. مثلاً منطقه 
8 به خاطر مسطح بودن و داشتن زيرساخت هاي لازم بيشتر 
جواب مي دهد. وي افزود: اينكه در كل تهران بخواهيم هزينه 
كنيم تا اين خط��وط دوچرخه را راه ان��دازي كنيم به صرفه 

نخواهد بود. همه اينها جمع ش��ده و اس��تفاده هاي ديگري 
مي ش��ود. اگر چنين طرح هايي بخواهد در تهران اجرا شود 

دور ريختن پول است. 
عليخاني در ادامه بيان ك��رد: راه اندازي خطوط دوچرخه به 
س��بك موجود اصلًا جوابگو و امكان پذير نيست. تجربه هم 
نشان داده در سال هاي گذشته اين اتفاقات افتاده و متأسفانه 

هزينه هاي بسياري صرف شده است.  
عضو ش��وراي ش��هر تهران عنوان كرد: در حال حاضر طبق 
گزارش هاي موجود دوچرخه ها را جمع كرده اند و در پاركينگ 
خليج فارس به ش��كل ضايعات درآمده است؛ در صورتي كه 
اين دوچرخه ها قابل استفاده است. رئيس كميسيون عمران 
و حمل و نقل شوراي شهر تهران با اش��اره به پيشنهاد هاي 
كاربردي در اين رابطه تأكيد كرد: به جاي اين هزينه ها اگر 
به سمت برقي كردن موتورسيكلت يا دوچرخه براي محلات 
رفته بوديم به نتايج بهتري مي رسيديم.  وي افزود: چنانچه 

اين دوچرخه ها را جلو ايستگاه مترو مي گذاشتيم تا مردم از 
محل س��كونت تا مترو را با دوچرخه بروند توجيه بيشتري 
داشت و نياز بود براي مس��يرهاي كوتاه از دوچرخه استفاده 
شود؛ اما امكان پذير نيست براي مسير هاي طولاني از دوچرخه 
استفاده كنند و مردم با دوچرخه به بزرگراه بروند يا در هواي 
آلوده عبور و مرور داشته باش��ند. عليخاني گفت: حتماً بايد 
ايستگاه هاي دوچرخه جمع شوند و بدين شكل نمي توانند 
فعاليت كنند. ادامه اين طرح بدين شكل اصلاً در تهران توصيه 

نمي شود و تجربه نشان داده كه شكست خورده است. 
  بررس�ي توليد و واردات موتورس�يكلت برقي در 

كميسيون انرژي مجلس 
قيمت بالاي موتورس��يكلت هاي برقي وارداتي و نبود مراكز 
شارژ در سطح شهر س��بب شده از اين وس��يله نقليه كمتر 
استفاده ش��ود، بر اين اساس س��خنگوي كميسيون انرژي 
مجلس شوراي اسلامي، گفت: طي جلسه اي استفاده از وسيله 

نقليه موتوري برقي با حضور توليد و واردكنندگان اين وسايل 
و همچنين مسئولان شهرداري و محيط زيست بررسي شد. 
اسدالله قره خاني با بيان اينكه بيشتر اين موتورسيكلت هاي 
برقي وارداتي هستند و عمدتاً از چين وارد كشور مي شوند، 
گفت: طبق قانون بايد دانش فني اين وسايل نقليه به كشور 
منتقل شود و ظرف مدت پنج سال به صورت 100 درصد در 

داخل كشور توليد شود. 
  فقط 1000 دستگاه موتورس�يكلت برقي در كشور 

شماره گذاري شده است
سخنگوي كميسيون انرژي مجلس با اشاره به بحث آلودگي 
هوا، تصريح كرد: اين موتورسيكلت ها باعث صرفه جويي در 
سوخت هاي فسيلي شده و از طرف ديگر مزيت قيمتي نيز 
دارند. قره خاني با تأكيد بر اينكه نمايندگي هاي واردكننده اين 
موتور سيكلت ها براي واردات آنها با مشكلاتي روبه رو هستند، 
اضافه كرد: قرار است كارشناسان مركز پژوهش ها و مسئولان 
وزارت نفت و نيرو نيز گزارش هاي خ��ود را درباره واردات و 

توليد اين موتورسيكلت ها به كميسيون ارائه دهند. 
سخنگوي كميسيون انرژي مجلس، تأكيد كرد: كميسيون 
ان��رژي در ابت��داي بررس��ي موض��وع واردات و توليد اين 
موتورسيكت ها در كش��ور است و قرار اس��ت موانع، مزايا و 
مشكلات پيش روي توليد و واردات موتورسيكلت هاي برقي 

را بررسي كند.

موتورسیكلت های برقي  جای دوچرخه ها را می گیرند؟! 
در پي شكست راه اندازي ايستگاه هاي دوچرخه در تهران
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قيمت بالاي موتورس�يكلت هاي برقي 
وارداتي و نبود مراكز ش�ارژ در س�طح 
شهر سبب ش�ده از اين وس�يله نقليه 

كمتر استفاده شود

آمادگی ب�رای مواجهه با وق�وع زلزله 
در پايتخ�ت تاكنون در حد هش�دار و 
پيش بيني باقي مانده است و مسئولان با 
دادن هشدار و تذكر با حركت لاك پشتي 
درصدد احيا و نوس�ازي و مقاوم سازي 

برآمده اند

بحران زدگی دولت در آزمون زلزله و بافت های فرسوده
دود تعلل اجراي قانون »هواي پاك« و مقررات ملی ساختمان در چشم شهروندان 

  گزارش شهری

   ترافیک

تحليل

عمران شهری

زلزله ملارد نشان داد نه تنها تاب آوري شهر تهران بلكه تاب آوري رواني شهروندان 
نيز پايين است. 

زلزله گسل ملارد در مرز دو اس��تان تهران و البرز يك هش��دار به دولت، مديريت 
شهري و شهروندان بود تا يك بار هم كه شده توان خود را در مواجهه با زلزله پايتخت 
محك بزنند. هيجان زندگي مردم در زمان وق��وع زلزله و عدم آگاهي آنها در به كار 
بردن نكات ايمني هنگام بروز اين بلاي طبيعي نشان داد نه تنها بايد تاب آوري اين 
كلانش��هر در مقابل بلاياي طبيعي يك بار ديگر مورد سنجش مديران شهري قرار 
گيرد، بلكه بايد آموزش هاي شهروندي نيز در مقابل وقوع اين حادثه مورد بازنگري 
قرار گيرد.  هيجان مردم از احتمال وقوع حادثه اي دلخراش و ويرانگرتر از آنچه در 
استان كرمانشاه به وقوع پيوست باعث شد در همان ساعات نخست وقوع زلزله در 
بسياري از معابر و بزرگراه هاي ش��هر تهران پيك ترافيكي ايجاد شود. اين در حالي 
است كه اگر آموزش هاي شهروندي مجموعه مديريت شهري در سال هاي اخير به 
درستي انجام مي شد اين هيجان زدگي نه تنها باعث ايجاد ترافيك سنگين در برخي 
از بزرگراه هاي پايتخت نمي شد، بلكه مصرف سوخت آن هم در اوج آلودگي هوا به 
بالاترين حد خود نمي رسيد. هجوم شهروندان به جايگاه هاي عرضه سوخت تهران 
براي فرار از اين كلانشهر نشان داد در ناخودآگاه مردم نيز اين واقعيت نقش بسته 
است كه تهران شهر ايمني در مقابل زلزله نيست و در زمان وقوع اين بلاي طبيعي 

اولين كاري كه بايد انجام دهند، اين است كه از پايتخت خارج شوند. 
اين اتفاق در حالي روي داد كه سال ها سازمان مديريت بحران شهر تهران با برگزاري 
دوره هاي آموزشي و تشكيل گروه هاي دوام در محله هاي شهر تهران مدعي افزايش 
تاب آوري اجتماعي شهروندان تهراني در مقابل بلاياي طبيعي به ويژه زلزله است. 

زلزله تهران يك هشدار ديگر براي مجموعه مديريت شهري تهران بود كه در كنار 
بررسي تاب آوري كالبدي اين كلانشهر فكري به حال تاب آوري رواني شهروندانش 
نيز بكند. بازنگري دوباره در آموزش هاي شهروندي كه شهرداري تهران متولي اجراي 
آن است، يكي از ضرورياتي است كه به نظر مي رسد كميسيون اجتماعي و فرهنگي 
شوراي ش��هر تهران، معاونت اجتماعي و فرهنگي ش��هرداري و ساير سازمان هاي 

متولي بايد انجام دهند. 
سؤالي كه هيچ وقت مسئولان و متوليان شهري از خود نپرسيده اند، اين است كه در 
شهري كه از نظر فيزيكي و كالبدي تاب آوري آن دچار نقص است، آيا تاب آوري رواني 

شهروندانش در مقابل وقوع بلاياي طبيعي قابل قبول است يا خير؟

بيش از 10 سال از ارائه و اجرايي شدن بخش هايی از طرح تفصيلي پايتخت مي گذرد 
و تغييرات و تحولات به وجود آم��ده در اين طرح كه طرح راهبردي ش��هر تهران 
به شمار مي رود لزوم بازنگري آن را با سياست هاي مديريت جديد مي طلبد، بر اين 
اساس معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران با تأكيد بر ضرورت تجديدنظر 
در طرح تفصيلي و دقت به زندگي در محلات شهر تهران، گفت: اين موارد سرنوشت 
آينده شهر را تعيين كرده و اهميت بالايي دارد. از سوي ديگر شهرداري ميزان تحقق 
طرح تفصيلي را ظرف ش��ش ماه آينده به شورا ارائه مي كند تا تصميمات جديد در 

اين طرح راهبردي اتخاذ شود. 
مهدي حجت معاون معماري و شهرس��ازي ش��هرداري تهران از بازنگري در طرح 
تفصيلي تا پايان س��ال 97 خبر داد و با اش��اره به اينكه طرح جامع در سال 86 در 
وسعت 650 كيلومتر مورد توجه قرار گرفت، اظهار كرد: در اين طرح جمعيت تهران 

10/5 ميليون نفر در نظر گرفته شده است. 
معاون معماري و شهرس��ازي ش��هرداري تهران يكي از مهم ترين برنامه هاي اين 
معاون��ت را احياي نه��اد مطالعاتي در حوزه معماري و شهرس��ازي ب��ا هماهنگي 
كميسيون شهرس��ازي ش��ورا عنوان كرد و گفت: پيگيري اين موضوع با سه ركن 
شوراي شهر، شهرداري و وزارت راه و شهرسازي صورت مي گيرد و در حاشيه آن از 

نظر كارشناسان نيز استفاده شده و چارتي براي آن در نظر گرفته شده است. 
  تهيه دستورالعمل پروژه هاي بزرگ در مقياس بلندمرتبه سازي

به گفته حجت، ضوابط و مقررات حريم شهر تا پايان شهريور 97 نهايي خواهد شد 
و تاكنون 70 درصد پيش��رفت فيزيكي داشته است. معاون ش��هردار تهران افزود: 
همچنين دس��تورالعمل پروژه هاي بزرگ در مقياس بلندمرتبه س��ازي 96 درصد 
پيشرفت داشته كه پس از آماده سازي، آماده ارسال به كميسيون ماده 5 و شوراي 

عالي معماري و شهرسازي خواهد بود. 
  رصد طرح تفصيلي ويژه منطقه 22

حجت با بيان اينكه طرح اراضي كن با رويكرد حفاظت از آن پيشرفت 100 درصدي 
داشته است، تصريح كرد: مباحثي در كميسيون ماده 3 شوراي معماري آماده ارسال 
به شوراي عالي معماري و شهرسازي است كه البته توقعات اين شورا، تا حدي براي 
شهرداري دشوار است اما درحال مذاكره هستيم كه اين مصوبه به نوعي تنظيم شود 

كه قابليت اجرا داشته باشد. 
وي با اش��اره به طرح تفصيلي منطقه 22 عنوان كرد: اين طرح 80 درصد پيشرفت 
فيزيكي داش��ته و براي تصويب به كميس��يون ماده 5 و ش��وراي عالي معماري و 

شهرسازي ارائه خواهد شد. 
  بهسازي 3 محور خيابان هاي وليعصر، كارگر و انقلاب

به گفته وي برنامه ساماندهي سيما و منظر شهري و احياي هويت ايراني - اسلامي 
تا پايان سال 97 تكميل مي شود. در اين مورد نماهايي در پرتال معاونت شهرسازي 

در معرض ديد شهروندان قرار گرفته تا آرام آرام سليقه عمومي تغيير كند. 
معاون شهردار تهران با اشاره به بهسازي محورهاي بااهميت پايتخت گفت: طبق 
قانون هر سال بايد سه محور را بهسازي كنيم كه امسال اقدامات مربوط به بهسازي 
سه محور خيابان هاي وليعصر، كارگر و انقلاب را به طور صد در صد كامل كرديم و 

سال آينده سه محور جديد را ساماندهي مي كنيم. 
  براي نوسازي بافت فرسوده به 4هزار ميليارد تومان بودجه نياز داريم

معاون ش��هردار افزود: براي نوس��ازي بافت فرسوده در عرض 10 س��ال به 4 هزار 
ميليارد تومان بودجه نياز داريم كه از اين ميان، يك هزار ميليارد تومان سهم دولت 
و 3 هزار ميليارد تومان، سهم شهرداري تهران است اما اگر اين بودجه از توان شورا 
خارج اس��ت و اگر بخواهيم 2/5 برابر به توان فعلي خود اضافه كنيم، مشكل بافت 
فرسوده در طول 20 سال حل مي شود. بنابراين ما به ازاي هر سال 1500 ميليارد 

تومان نياز داريم. 
  الزام شهرداري به ارائه گزارش ميزان تحقق طرح تفصيلي 

 نايب رئيس شوراي اسلامي شهر تهران، ري و تجريش از الزام شهرداري تهران براي 
ارائه گزارش ميزان تحقق طرح تفصيلي از سال 1391 يعني زمان تصويب اين طرح 

تا شش ماهه نخست سال جاري، ظرف مدت شش ماه خبر داد. 
سيدابراهيم اميني با اشاره به بررسي طرح الزام شهرداري تهران به ارائه گزارش ميزان 
تحقق طرح تفصيلي گفت: كليات اين طرح در جلسه گذشته شورا تصويب شده بود 
كه در اين جلسه اصلاحيه اي همراه با ماده واحده و چند بند و تبصره به تصويب اعضاي 
شوراي شهر تهران رسيد. بدين ترتيب شهرداري تهران الزام دارد كه ظرف مدت شش 
ماه از ميزان تحقق طرح تفصيلي از سال 1391 تا شش ماهه نخست سال 1396 را 
ارائه كند. در ابتدا مقرر بود اين گزارش ظرف مدت سه ماه ارائه شود اما با نظر معاون 

شهرسازي شهرداري تهران و توافق اعضا اين مدت، شش ماه مقرر شد.

 تاب آوري رواني مردم در مقابل زلزله
 چقدر است؟ 

ميزان دقيق تحقق طرح راهبردي پايتخت بررسي مي شود 

 بازنگري طرح تفصیلي شهر تهران
 در مديريت جديد شهري 
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